

研究报告

共基质对10株细菌降解芘的作用

苏丹^{1,2}, 李培军¹, 王鑫³

¹中国科学院沈阳应用生态研究所, 沈阳 110016;

²中国科学院研究生院, 北京 100039;

³沈阳大学沈阳环境工程重点实验室, 沈阳 110044

收稿日期 2006-3-1 修回日期 2007-1-9 网络版发布日期 接受日期

摘要 从石油污染的污泥中分离出10株细菌(SB01—SB10), 研究了有(或无)共基质(葡萄糖Glu, 或菲PHE)对细菌降解芘(PYR)的影响. 结果表明: 当以PYR为唯一碳源和能源时(MS_1), SB01的PYR降解率最高, 5 d可降解30.4%; 以Glu为共代谢基质时(MS_2), SB09的PYR降解率最高, 可达37.7%; 以PHE为共代谢基质时(MS_3), SB10的PYR降解率为50.2%. Glu抑制SB01、SB03对PYR的降解, 对SB01抑制作用最明显, 使SB01的PYR降解率降低7.9%; Glu对SB02、SB07、SB08、SB10降解率无明显促进或抑制作用. PHE对细菌降解PYR均有促进作用, 对SB10的促进作用最明显, 使其降解率提高29.8%. Glu与PHE对SB04和SB09降解PYR的促进作用无显著差异, 而对其它各菌株而言, PHE对PYR降解的促进作用大于Glu.

关键词 [菌株](#) [生物降解](#) [芘](#) [葡萄糖](#) [菲](#) [共基质](#)

分类号

Effects of co-substrates on biodegradation of pyrene by ten bacterial strains

SU Dan^{1,2}, LI Pei-jun¹, WANG Xin³

¹Institute of Applied Ecology, Chinese Academy of Sciences, Shenyang 110016, China;

²Gradate University of Chinese Academy of Sciences, Beijing 100039, China;

³Shenyang Key Laboratory of Environmental Engineering, Shenyang University, Shenyang 110044, China

Abstract

A total of 10 bacterial strains represented as from SB01 to SB10 were isolated from a petroleum-contaminated sludge, and their potential of degrading pyrene (PYR) was investigated on the substrates pyrene (MS_1), pyrene plus glucose (MS_2), and pyrene plus phenanthrene (MS_3). The results showed that on MS_1 , the degradation rate of PYR by SB01 was the highest, with 30.4% of PYR degraded after 5 days. On MS_2 , the degradation rate of PYR by SB09 was the highest, being 37.7% after 5 days, while on MS_3 , 50.2% of PYR was removed by SB01. The degradation of PYR by SB01 and SB03 was inhibited by glucose, which was more obvious for SB01, but no significant difference was observed among SB02, SB07, SB08 and SB10. The biodegradation rate of PYR by all the ten bacterial strains was enhanced on MS_3 , and that by SB10 was increased by 29.8%. For SB04 and SB09, the biodegradation rate of PYR had no significant difference between MS_1 and MS_2 , but for other strains, the stimulation effect of phenanthrene on PYR degradation was higher than that of glucose.

Key words [bacterial strain](#) [biodegradation](#) [pyrene](#) [glucose](#) [phenanthrene](#) [co-substrate](#)

DOI:

通讯作者

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(852KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“菌株”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [苏丹](#)

· [李培军](#)

· [王鑫](#)